
1 
 

Protokół  

z posiedzenia połączonych Komisji Rady Miejskiej w Więcborku: Budżetu i Finansów, 

Rolnictwa Ochrony Środowiska, Infrastruktury Gminnej i Porządku Publicznego oraz 

Oświaty, Kultury Sportu i Spraw Społecznych, odbytego w dniu 27.02.2024r. 

 

Posiedzenie odbyło się w Centrum Aktywności Seniora w Więcborku. 

Posiedzenie trwało od godz. 14:30 – 17:30 

Obecność według załączonej listy obecności – obecnych 12/14 radnych. 

Radni nieobecni usprawiedliwieni – p. Mateusz Łański i p. Marian Chęś. 

Spoza składu Komisji w posiedzeniu uczestniczyli: 

1. Burmistrz Więcborka      - Waldemar Kuszewski 

2. Zastępca Burmistrza Więcborka     - Jacek Masztakowski 

3. Skarbnik Gminy Więcbork     - Alina Kruk 

4. Kierownik Referatu Rolnictwa, Ochrony Środowiska 

i Dróg UM w Więcborku      - Tomasz Fifielski 

5. Dyrektor Zakładu Gospodarki Komunalnej w Więcborku - Adam Kubiak 

6. Kierownik Referatu Inwestycji, Planowania Przestrzennego 

i Gospodarki Nieruchomościami UM w Więcborku  - Michał Bąk 

7. Inspektor ds. Gospodarki Nieruchomościami UM 

w Więcborku       - Donata Lisowska 

 

W części pierwszej posiedzenia uczestniczyły: Dyrektor Biura Obsługi Oswiaty 

Samorządowej w Więcborku p. Danuta Zawidzka oraz Dyrektor Szkoły Podstawowej im. 

Ziemi Krajeńskiej w Sypniewie p. Beata Kiestrzyn. 

Posiedzenie połączonych Komisji RM poprowadziła Przewodnicząca Komisji Oświaty, 

Kultury, Sportu i Spraw Społecznych Rady Miejskiej w Więcborku p. Beata Kopta. 

Rozpoczynając posiedzenie Przewodnicząca Komisji powitała wszystkich obecnych  

i przypomniała porządek obrad posiedzenia, który obejmował: 

 

I część posiedzenia godz. 14:30 - wizja lokalna w szkole Podstawowej im. Ziemi Krajeńskiej  

w Sypniewie – radni spotykali się na miejscu wizji. 

 

 

II część – kontynuacja posiedzenia Komisji w sali Centrum Aktywności Seniora  

 

1. Podsumowanie wizji lokalnej.  

2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2024. 

3. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia szczegółowych zasad, sposobu i 

trybu udzielania ulg w spłacie należności pieniężnych mających charakter 

cywilnoprawny, przypadających Gminie Więcbork lub jej jednostkom organizacyjnym, 

warunków dopuszczalności pomocy publicznej oraz wskazania podmiotów do tego 

uprawnionych. 
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4. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia planu ogólnego 

gminy Więcbork. 

5. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie warunków udzielania bonifikat od ceny 

sprzedaży nieruchomości gruntowych na rzecz ich użytkowników wieczystych. 

6. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości 

położonych w Więcborku. 

7. Informacja Dyrektora Zakładu Gospodarki Komunalnej dotycząca działań realizowanych  

w poszczególnych działach Spółki w roku 2023 i zadań zaplanowanych tym zakresie na 

2024 rok oraz Informacja Kierownika Referatu Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Dróg o 

stanie gospodarki ściekowej (zbiorniki bezodpływowe i przydomowe oczyszczalnie 

ścieków). 

8. Sprawy różne. 
 

Do przesłanego radnym porządku obrad zaproponowano wprowadzenie autopoprawki  

i umieszczenie, jako pkt 7 pozycji „Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia 

zasad udzielania dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy 

zabytkach wpisanych do rejestru zabytków lub znajdujących się w gminnej ewidencji 

zabytków, położonych na terenie Gminy Więcbork w ramach Rządowego Programu 

Odbudowy Zabytków” 

 
 

W związku ze zmianą następuje korekta numeracji punktów porządku obrad. Pozostałe 

punkty przyjmują numerację dalszą. 

 
Porządek obrad po zmianie: 

 

 

II część – kontynuacja posiedzenia Komisji w sali Centrum Aktywności Seniora  

 

 

1. Podsumowanie wizji lokalnej.  

2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2024. 

3. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia szczegółowych zasad, sposobu i 

trybu udzielania ulg w spłacie należności pieniężnych mających charakter 

cywilnoprawny, przypadających Gminie Więcbork lub jej jednostkom organizacyjnym, 

warunków dopuszczalności pomocy publicznej oraz wskazania podmiotów do tego 

uprawnionych. 

4. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia planu ogólnego 

gminy Więcbork. 

5. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie warunków udzielania bonifikat od ceny 

sprzedaży nieruchomości gruntowych na rzecz ich użytkowników wieczystych. 

6. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości 

położonych w Więcborku. 

7. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia zasad udzielania dotacji na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do 

rejestru zabytków lub znajdujących się w gminnej ewidencji zabytków, położonych na 

terenie Gminy Więcbork w ramach Rządowego Programu Odbudowy Zabytków. 

8. Informacja Dyrektora Zakładu Gospodarki Komunalnej dotycząca działań realizowanych  

w poszczególnych działach Spółki w roku 2023 i zadań zaplanowanych tym zakresie na 

2024 rok oraz Informacja Kierownika Referatu Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Dróg  

o stanie gospodarki ściekowej (zbiorniki bezodpływowe i przydomowe oczyszczalnie 

ścieków). 
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9. Sprawy różne. 

 

 
Przewodnicząca Komisji poddała pod głosowanie zmieniony porządek obrad. 

Obecnych 12 radnych 

Porządek obrad przyjęto jednogłośnie 

 

Przewodnicząca Komisji przypomniała, że punkt dotyczący podsumowania wizji lokalnej 

został zrealizowany na miejscu przeprowadzanej wizji lokalnej, tj. - w placówce oświatowej. 

Powiedziała również, że Szkoła jest ładna i zadbana, co zresztą wszyscy widzieli. Należałoby 

życzyć sobie, aby taki poziom wizerunkowy placówki był trwały. Zapytała, czy ktoś  

z radnych chciałby, coś jeszcze dodać w temacie.  

Z racji wyczerpania tematu, Przewodnicząca Komisji przeszła do realizacji dalszej tematyki 

obrad oddając głos Skarbnik Gminy Więcbork, która przedstawiła uchwały finansowe Gminy 

Więcbork. 

a) w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2024, 

 

Zmiany dotyczyły: 

 

1. Zmiany w planie dochodów i wydatków budżetowych dokonano na podstawie pisma 

Wojewody Kujawsko – Pomorskiego nr WFB.I.3120.1.28.2024 z dnia 13 lutego 2024 r. 

Niniejszym pismem Wojewoda ustalił plan dotacji (§2010) w rozdz. 75011 na kwotę 

337.389,00 zł (tj. zwiększył dotychczasowy plan o kwotę 23.689,00 zł). W planie 

finansowym wydatków budżetu zmiany ujęte zostały w §4010, §4110, §4120, §4210, §4260, 

§4270 i §4440. 

2. Zmiany w planie dochodów i wydatków budżetowych dokonano na podstawie pisma 

Wojewody Kujawsko – Pomorskiego nr WFB.I.3120.1.28.2024 z dnia 13 lutego 2024 r. 

Niniejszym pismem Wojewoda ustalił plan dotacji (§2010) w rozdz. 85203 na kwotę 

1.266.432,00 zł (tj. zwiększył dotychczasowy plan o kwotę 32,00 zł). W planie finansowym 

wydatków budżetu zmiany ujęte zostały w §4210. 

3. Zmiany w planie dochodów i wydatków budżetowych dokonano na podstawie pisma 

Wojewody Kujawsko – Pomorskiego nr WFB.I.3120.1.28.2024 z dnia 13 lutego 2024 r. 

Niniejszym pismem Wojewoda ustalił plan dotacji (§2030) w rozdz. 85219 na kwotę 

252.315,00 zł (tj. zwiększył dotychczasowy plan o kwotę 4.315,00 zł). W planie finansowym 

wydatków budżetu zmiany ujęte zostały w §4010. 

4. Zmiany w planie dochodów budżetowych dokonano na podstawie pisma Ministra 

Finansów nr ST3.4750.2.2024 z dnia 7 lutego 2024 r. Niniejszym pismem Minister ustalił 

ostateczny plan: 

• subwencji oświatowej dla Gminy Więcbork na rok 2024, który wynosi 17.630.488,00 zł 

(tj. zwiększył o kwotę 2.217.626,00 zł). Po stronie wydatków zwiększeniu uległ plan 

finansowy w dziale 801., 

 

• subwencji rozwojowej dla Gminy Więcbork na rok 2024 który wynosi 680.986,00 zł i 

zostanie przeznaczony na zwiększenie planu wydatków na opisane w niniejszym 

uzasadnieniu wydatki majątkowe, bieżący i zwiększenie kwoty rezerwy ogólnej. 

5. Dokonuje się następujących zmian w planie dochodów i wydatków budżetowych w 

związku z wpływem na wyodrębniony rachunek bankowy środków z Funduszu Pomocy na 

niżej wymienione zadania realizowane na podstawie Ustawy z dnia 12 marca 2022 r. o 

pomocy obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium tego państwa: 
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• świadczenie rodzinne (pomoc przyznawana na podstawie art. 26 w rozdziale 85595 

zwiększa się dochody (§2100) i wydatki (§3290 i §4860) o kwotę 4.578,00 zł. 

6. Dokonuje się następujących zmian w planie dochodów (§2180) i wydatków budżetowych 

w rozdziale 85395 o kwotę 3.060,00 zł, w związku ze złożonym wnioskiem do Wojewody 

Kujawsko-Pomorskiego o przekazanie środków na wypłaty dodatku węglowego w 2024 r. Po 

stronie wydatków środki ujęte zostały w rozdziale 85395 §3110 i §4210. 

7. Zwiększa się plan dochodów (§0950) i wydatków (§4270) w rozdziale 90015 o kwotę 

19.672,00 zł w związku z odszkodowaniem od Ubezpieczyciela za szkodę w majątku Gminy 

polegającej na pożarze choinki LED na Placu Jana Pawła II w Więcborku. Odszkodowanie 

zostanie przeznaczone na likwidację szkody. 

8. Zwiększa się plan dochodów (§6257) o kwotę 86.537,00 zł i wydatków (§6050, §6057  

i §6059) o łączną kwotę 142.501,00 zł w związku z przyjęciem do realizacji zadania, które ma 

być współfinansowane ze środków budżetu UE pn.: „Przebudowa placów zabaw w 

miejscowościach Jastrzębiec i Pęperzyn oraz budowa siłowni zewnętrznej w miejscowości 

Zgniłka”. 

9. Zwiększa się plan finansowy wydatków w rozdziale 60016 §4210 o kwotę 21.594,00 zł na 

zakup materiału drogowego. 

10. W planie finansowym wydatków w rozdziale 75023 dokonano następujących zmian: 

• w §4300 zwiększa się plan o kwotę 85.000,00 zł z przeznaczeniem na zakup usług 

doradztwa w zakresie KSeF (35.000,00 zł) oraz na zakup odnowienie licencji 

zabezpieczającej system informatyczny(50.000,00 zł), 

• w §4430 zwiększa się plan o kwotę 30.000,00 zł z przeznaczeniem na uzupełnienie planu 

w zakresie składek na ubezpieczenie majątku Gminy,  

• w §4440 zwiększa się plan o kwotę 33.128,00 zł w związku ze wzrostem do 2.417,14 zł 

podstawy odpisu za ZFŚŚ. 

11. Zwiększa się kwotę rezerwy o 350.000,00 zł w związku z przewidywaniami, co do 

znacznego wzrostu wydatków w rozdziale 85202 tj. wydatków związanych z umieszczeniem 

mieszkańców gminy w domach pomocy społecznej i inne nieprzewidziane wydatki. 

12. Zwiększa się plan finansowy w rozdziale 85214 §3110 o kwotę 30.300,00 zł  

z przeznaczeniem na wypłaty świadczeń w ramach pomocy społecznej. 

13. Zwiększa się plan finansowy wydatków inwestycyjnych w zadaniu pn.: „Poprawa 

gospodarki wodno - ściekowej na terenie miasta i Gminy Więcbork” o kwotę 75.000,00 zł w 

związku ze zwiększeniem zakresu prac o modernizację pomieszczeń socjalnych na stacji 

uzdatniania wody w Więcborku. 

14. Dokonuje się zmian w planie wydatków w rozdziale 90002 pomiędzy §4210, a §4440  

o kwotę 1.005,00 zł w związku ze wzrostem podstawy odpisu na ZFSS. 

 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

Przewodnicząca RM odnosząc się do zwiększenia kwoty w zakresie planowania wydatków 

związanych, ze znacznym wzrostem wydatków w rozdziale 85202 tj. wydatków związanych  

z umieszczeniem mieszkańców gminy w domach pomocy społecznej i inne nieprzewidziane 

wydatki zapytała, czy Gmina Więcbork wnosi opłatę na poziomie 100%, czy tylko w jakiejś 

części pokrywa te wydatki. 

Skarbnik Gminy Więcbork powiedziała, że każdy dom pomocy społecznej określa stawkę 

miesięczną za pobyt pensjonariusza. Niekiedy, w to współfinansowanie włączona jest 

rodzina, w niektórych przypadkach ciężar ten spoczywa w 100% na Gminie. 

Przewodnicząca Komisji zapytała natomiast o kwestię odszkodowania za uszkodzoną 

choinkę. Chciała wiedzieć, czy ta kwota pokryje koszty naprawy ozdoby świątecznej. 
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Skarbnik Gminy Więcbork stwierdziła, że ma nadzieję, że tak się stanie. Taka wpłynęła 

decyzja ubezpieczyciela, a jak sądzi, szkoda zgłaszana była według rzeczywistych kosztów 

wynikających z nakładów niezbędnych na naprawę. 

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

Obecnych 12 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

b) w sprawie określenia szczegółowych zasad, sposobu i trybu udzielania ulg w spłacie 

należności pieniężnych mających charakter cywilnoprawny, przypadających Gminie 

Więcbork lub jej jednostkom organizacyjnym, warunków dopuszczalności pomocy 

publicznej oraz wskazania podmiotów do tego uprawnionych. 

 

Projekt uchwały wywołany został z uwagi na fakt zmiany przepisów w ustawie o finansach 

publicznych, a tym samym podmiotów, które z trybu takiej uchwały mogą skorzystać. 

Uchwała o podobnej treści funkcjonuje obecnie w obrocie prawnym gminy od 2011 r. 

natomiast z uwagi na wspomniane zmiany zapisów ustawowych zaszła konieczność 

zaktualizowania jej zapisów. Tak, jak wskazuje, to tytuł, uchwała określa zasady, sposób  

i tryb udzielania ulg w spłacie należności cywilno-prawnych, określa, kiedy można, takie 

należności umorzyć z urzędu, kiedy zastosowanie ma tryb wniosku złożonego przez podmiot 

uprawniony. Wskazuje ponadto, kiedy może dojść do całkowitego umorzenia, częściowego 

umorzenia, bądź rozłożenia na raty oraz odroczenia terminu płatności. Uchwała określa 

ponadto, kto może podjąć decyzję w tej mierze i, w jakim zakresie oraz, w jakiej formie 

można tego dokonać. W wywołanym akcie uszczegółowiono również rodzaj dokumentów 

wymaganych w związku ze złożeniem wniosku przez podmiot uprawniony, w postaci dwóch 

dodatkowych załączników. W tym przypadku również treść wskazuje, jakie warunki musi 

dany podmiot spełnić, aby z takiej ulgi skorzystać. 

 

Pytań nie wniesiono. 

Przewodnicząca Komisji przystąpiła do zaopiniowania projektu uchwały. 

 

Obecnych 12 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Projekty uchwał przygotowane przez Referat Inwestycji, Planowania Przestrzennego  

i Gospodarki Nieruchomościami UM w Więcborku omówił jego Kierownik p. Michał Bąk 

oraz Inspektor ds. Gospodarki Nieruchomościami UM w Więcborku p. Donata 

Lisowska  

a) w sprawie przystąpienia do sporządzenia planu ogólnego gminy Więcbork, 

 

Projekt uchwały dotyczy polityki przestrzennej Gminy Więcbork. W związku z nowelizacją 

ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, wszystkie gminy w Polsce zostały 

zobligowane do podjęcia stosownych uchwał, które umożliwią w przyszłości funkcjonowanie 

gmin. Czas na opracowanie rzeczonego dokumentu określony został na dwa lata, zatem do 

końca roku 2025. W tej chwili funkcjonują miejscowe plany zabudowy i wydawane są na ich 

podstawie decyzje o warunkach zabudowy. Po wejściu w życie opracowanego planu 

ogólnego, stracą moc i być może przestaną obowiązywać wszelkiego rodzaju studia 
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zagospodarowania, które dotyczą terenu Więcborka. Sporządzanie planów miejscowych, czy 

ogólnych należy do zadań własnych gminy. Czasu jest niewiele, a obszar gminy znaczny, 

dlatego Gmina Więcbork chciałby przystąpić do czynności związanych z opracowaniem 

dokumentu, a wywołany projekt jest niejako rozpoczęciem tej procedury. Do tej pory tam, 

gdzie nie było miejscowych planów zagospodarowania wydawano, tzw. „WZ”, czyli warunki 

zabudowy, po opracowaniu ogólnego planu zagospodarowania „WZ”, będą wydawane na 

podstawie miejscowego planu zagospodarowania. Należy dopełnić wszelkich stań, aby 

rozwój miasta i gminy był taki, aby w przyszłości nie ograniczał wydawania tych 

dokumentów. Opracowanie dokumentu ma nastąpić dwuetapowo, tj. w roku 2024 częściowe 

jego finansowanie i rozliczenie końcowe po całkowitym sfinalizowaniu opracowania. 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

Radny Andrzej Wenda zapytał o koszty wykonania opracowania dokumentu. 

Kierownik Referatu UM odpowiedział, że koszt ten wyniesie do 130.000, 00 zł netto. 

Przewodnicząca RM chciała wiedzieć, czy Gmina Więcbork może się ubiegać  

o dofinansowanie do wykonania planu. 

Kierownik Referatu UM odpowiedział, że Burmistrz Więcborka znalazł opcję, z której 

Gmina będzie mogła prawdopodobnie skorzystać i zwrócić się o zwrot kosztów opracowania 

takiego dokumentu.  

Radny Jacek Kabattek zapytał, czy sporządzenie planu i jego funkcjonowanie, będzie dla 

przeciętnego mieszkańca ułatwieniem, czy utrudnieniem. 

Kierownik Referatu UM stwierdził, że może być to utrudnienie. W obecnej rzeczywistości, 

np. rolnik ma działkę i nie mając na nią konkretnego pomysłu może ją podzielić na kilka 

mniejszych i sprzedać. Po opracowaniu planu ogólnego w ww. hipotetycznej nie będzie  

w tym zakresie dowolności. Plan ogólny będzie podzielony i będzie określał konkretnie: gdzie 

można wydać warunki zabudowy, a gdzie można opracować miejscowy plan. Taka forma 

wydłuży też prawdopodobnie określone procedury. 

Przewodnicząca RM była zdania, że takie ustawowe zmiany były potrzebne, ale 30 lat temu, 

zanim ludzie zaczęli się budować i robić inne tego typu inwestycje. W tej chwili Gmina ma 

opracowane miejscowe plany zagospodarowania, na które też wydala określone środki 

finansowe. Owszem te plany będą obowiązywać, ale proces się wydłuży i zblokuje działania 

mieszkańców, którzy przecież mogą chcieć modyfikować swoje pierwotne zamierzenia 

względem nieruchomości. Obecne praktyki w przedmiotowym zakresie funkcjonują 

poprawnie, więc, po co to zmieniać. Być może te proponowane rozwiązania są dobre dla 

dużych zurbanizowanych miast, niekoniecznie dla mniejszych gmin.  

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

Obecnych 12 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

b) w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości położonych w Więcborku. 

 

Projekt tej uchwały dotyczy również gospodarki przestrzennej Gminy Więcbork, a konkretnie 

sprzedaży nieruchomości położonych w Więcborku. Mowa była o trzech nieruchomościach 

niezbudowanych: 
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• oznaczonej numerem geodezyjnym 3/16 położonej w Więcborku obręb Więcbork 1 o 

powierzchni 0,0105 ha, dla której prowadzona jest przez Sąd Rejonowy w Tucholi V 

Zamiejscowy Wydział Ksiąg Wieczystych w Sępólnie Krajeńskim księga wieczysta nr 

BY2T/00013328/0;  

• 2) oznaczonej numerem geodezyjnym 3/19 położonej w Więcborku obręb Więcbork 1 o 

powierzchni 0,0181 ha, dla której prowadzona jest przez Sąd Rejonowy w Tucholi V 

Zamiejscowy Wydział Ksiąg Wieczystych w Sępólnie Krajeńskim księga wieczysta nr 

BY2T/00013328/0;  

• 3) oznaczonej numerem geodezyjnym 3/29 położonej w Więcborku obręb Więcbork 1 o 

powierzchni 0,0396 ha, dla której prowadzona jest przez Sąd Rejonowy w Tucholi V 

Zamiejscowy Wydział Ksiąg Wieczystych w Sępólnie Krajeńskim księga wieczysta nr 

BY2T/00013328/0; 

 

Są to niewielkie działki, położone na Osiedlu Piastowskim w Więcborku, tzw. działki skarpy. 

Jedna z takich działek został już sprzedana i posadowiono na niej panele fotowoltaiczne. 

Pojawili się w związku z tym inni zainteresowani, którzy chcieliby w podobny sposób 

zagospodarować te tereny. Sprzedaż nastąpi w drodze przetargu ustnego nieograniczonego.  

 

W §1 pkt. 3 wniesiona została autopoprawka dotycząca powierzchni działki z wielkości 

0.0728 ha na 0,0396 ha. 

 

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

Obecnych 12 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Z posiedzenia ubył radny Jan Antczak – obecnych 11 radnych 

c) w sprawie warunków udzielania bonifikat od ceny sprzedaży nieruchomości gruntowych 

na rzecz ich użytkowników wieczystych, 

 

W związku z wszczęciem postępowania nadzorczego przez Wojewodę Kujawsko-

Pomorskiego nad wcześniej wywołaną uchwała o tej treści /grudzień 2023 r./ zaszła 

konieczność ponownego jej wywołania. Zarzuty Wojewody Kujawsko-Pomorskiego 

dotyczyły konkretnego doprecyzowania wartości procentowych stawek udzielanych bonifikat. 

Po dokonaniu wskazanych korekt, Burmistrz Więcborka przygotował nowy projekt w tej 

samej sprawie uwzględniający sugestie nadzoru prawnego Wojewody Kujawsko-

Pomorskiego.   

 

Uwag nie wniesiono. 

 

Przewodnicząca Komisji przystąpiła do zaopiniowania projektu uchwały. 

Obecnych 11 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Projekt uchwały w sprawie określenia zasad udzielania dotacji na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków lub 
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znajdujących się w gminnej ewidencji zabytków, położonych na terenie Gminy Więcbork  

w ramach Rządowego Programu Odbudowy Zabytków przedstawił Burmistrz Więcborka  

p. Waldemar Kuszewski. 

Projekt uchwały jest radnym znany, gdyż przedmiotowa uchwał została podjęta przez radnych 

w miesiącu styczniu. Regionalna Izba Obrachunkowa w ramach swojego nadzoru nad 

uchwałami wszczęła postępowanie nadzorcze względem zapisów zawartych w akcie. Organ 

neguje zapis w §4 ust. 4 mówiący, że wniosek o udzielenie dotacji należy składać  

w odpowiedzi na nabór ogłoszony przez Burmistrza Więcborka i stoi na stanowisku, że jest to 

jeden z elementów zasad udzielania dotacji i jako taki nie może zostać przeniesiony na organ 

wykonawczy. Dlatego też w obecnie przedstawionym radnym projekcie §4 ust. 5 brzmi, cyt.: 

„Wniosek o udzielenie dotacji należy składać w terminie do 30 kwietnia 2024 r.,  

w odpowiedzi na nabór ogłoszony przez Burmistrza Więcborka” - koniec cytatu. Nastąpiła 

również korekta w jednym z załączników do projektu uchwały, w którym doprecyzowuje się, 

że cyt.: „oświadczenie o otrzymanej pomocy de minimis powinno być w okresie trzech lat 

poprzedzających ubieganie się o pomoc. 

Uwag nie wniesiono. 

 

Przewodnicząca Komisji przystąpiła do zaopiniowania projektu uchwały. 

Obecnych 11 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

W kolejnej części obrad komisji przedstawione zostały dwie informacje: Dyrektora 

Zakładu Gospodarki Komunalnej dotycząca działań realizowanych w poszczególnych 

działach Spółki w roku 2023 i zadań zaplanowanych tym zakresie na 2024 rok oraz 

Informacja Kierownika Referatu Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Dróg o stanie gospodarki 

ściekowej (zbiorniki bezodpływowe i przydomowe oczyszczalnie ścieków). 

 

Informacja Dyrektora ZGK stanowi Załącznik Nr 1 do Protokołu – do wglądu w biurze 

RM oraz stronie BIP Gminy Więcbork. 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

Przewodnicząca RM chciała wiedzieć, w jakiej kondycji finansowej jest obecnie Spółka  

i, jak zakończony został rok poprzedni.  

Dyrektor ZGK odpowiedział, że 26 października udało się wprowadzić zwyżkę taryf na 

dostarczenie wody i odbiór ścieków. Była to podwyżka: w przypadku wody na poziomie 

około 0, 90 zł, a w przypadku ścieków, na poziomie 7, 70 zł. W październiku Firma miała 

stratę w wysokości 400.000, 00 zł. Natomiast podwyższenie o te parę groszy wysokości 

taryfy, spowodowało, że ta strata zniwelowała się do około 200.000,00 zł. Największe straty 

Spółka odnotowywała na pozycji oczyszczalnia ścieków i wodociągi – strata wynosiła 

420.000, 00 zł. Gdyby nowe taryfy weszły tak, jak o nie wnioskowano, tj. od kwietnia 2023 r. 

straty w ogóle by nie było, a być może nawet bilans byłby na plus.  

Przewodnicząca RM dopytała, czy chodzi tu jedynie o te konkretne działy, czy o całą firmę. 

O całokształt. Można powiedzieć, że pozostałe działy Spółki finansowały skrośnie pozostałą 

działalność. – odpowiedział Dyrektor ZGK. 
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Jak forma radzi sobie z deficytem – pytała Przewodnicząca RM. 

Dyrektor ZGK podał, że Spółka musi go pokryć z rezerwy. Za czasów jego rządów jest to 

pierwsza strata i ma nadzieję, że ostatnia. Dyrektor wspomniał też, że w ubiegłym roku Firma 

aplikowała o dofinansowanie na budowę wodociągu, na terenie gminy Więcbork, zakup stacji 

zlewnej i zakup beczki asenizacyjnej. Umowa podpisana została na kwotę 722.000, 00 zł, po 

przetargach kwota, ta była na poziomie 423.000, 00 zł. Zakład wziął 300.000, 00 zł kredytu  

w rachunku bieżącym, z którego ostatecznie, póki, co nie skorzystano.  

Przewodnicząca RM zapytała również o ilość pracowników zatrudnionych w ZGK.  

Dyrektor ZGK wskazał, że było to 56 pracowników, a pozostało 53 pracowników. Zakład 

potrzebuje jeszcze dwóch pracowników, ale są problemy z pozyskaniem ludzi mających 

chociażby umiejętności wodno-kanalizacyjne. W kraju takich fachowców się nie szkoli, więc 

trzeba go wyszkolić w firmie. Jeżeli chodzi o inwestycję, której inwestorem jest Gmina, to po 

poprawie warunków pogodowych prace ruszyły. Inwestycja przebiega dość sprawnie. Od 

dnia wczorajszego budowana jest stacja zastępcza i osobiście ma nadzieję, że termin 

końcowy, tj. październik 2024 r., zostanie dotrzymany. 

Przewodnicząca Komisji zapytała o powód zmiany wystawiania faktur za wodę. Do tej pory 

te płatności pojawiały się, co dwa miesiące, teraz rachunek wystawiany jest w okresach 

miesięcznych.   

Dyrektor ZGK wyjaśnił, że firma potrzebuje wpływu gotówki, co miesiąc. Poza tym dla 

mieszkańców jest to też w pewien sposób ułatwienie, bo rachunek ten jest o połowę mniejszy. 

Ta forma, to też efekt wprowadzenia odczytu radiowego z liczników. Praktycznie teren 

całego miasta jest w ten sposób rozliczany. Dyrektor dodał, że w roku 2024 Spółka aplikuje  

o środki na zakup wodomierzy z detekcją wycieków na kwotę 3.000.000, 00 zł. Gdyby się to 

udało sfinalizować system monitorowania zostanie uszczelniony. 

Przewodnicząca RM zapytała, jak Spółka poradzi sobie z sytuacją, kiedy funkcjonować będą 

tylko te e-faktury. 

Dyrektor ZGK mówił, że na dzień dzisiejszy jest około 500 - 700 odbiorców, którzy 

zdecydowali się na fakturę e-mail. Natomiast e-faktury, to coś zupełnie innego i tym 

zajmować się będzie stricte księgowość. Ludzie młodzi w tym zakresie są bardziej otwarci, 

problem mają niestety osoby starsze. 

Burmistrz Więcborka powracając do tematu ultradźwiękowych przepływomierzy, o których 

wspomniał Dyrektor ZGK mówił, że ich wprowadzenie daje duża swobodę, jeżeli chodzi  

o ich późniejszą legalizację. Obecne wodomierze powinny być legalizowane, co pięć lat, a to 

koszt 70% nowego wodomierza oraz koszty robocizny. Nowy system wodomierzy pozwoli te 

koszty znacząco graniczyć. 

Dyrektor ZGK uzupełnił, że w przypadku ultradźwiękowych przepływomierzy legalizacja  

i demontaż zależy od ilości zamontowanych wodomierzy. Przy założeniu, że w gminie 

Więcbork będzie ich do 5 tys. sztuk, zdemontować trzeba będzie do legalizacji 200 sztuk /5%/ 

i jest to wybierane losowo, tj. firma legalizacyjna wskazuje, jakie wodomierze należy 

zdemontować. Firma legalizujące te wodomierze zapewniają, że w tych urządzeniach nie ma, 

co się zepsuć.  

Przewodnicząca Komisji przyjęła, że wymiana wodomierzy uwarunkowana jest 

otrzymaniem wnioskowanych środków finansowych zewnętrznych.  

Dyrektor ZGK potwierdził powyższe wskazując, że jest to bardzo duży wydatek. Dwa lata 

temu Spółka miała już takie plany i składała zapytania ofertowe. Wówczas już cena ta 
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oscylowała na poziomie 2.700.000, 00 zł - 2.900.000, 00 zł. Zatem wprowadzenie inwestycji, 

to spore przedsięwzięcie finansowe. Stosowny wniosek aplikacyjny został złożony i w tej 

chwili oczekuje się na rozstrzygniecie Projektu. 

Przewodnicząca Komisji prosiła o doprecyzowanie, czy wymiana będzie przeprowadzona na 

terenie całej gminy. 

Dyrektor ZGK podał, że w specyfikacji przetargowej będzie to ujęte, jako zakup i montaż. 

To oznacza, że sprzedawca urządzeń będzie jednocześnie zobligowany do ich montażu  

w określonym czasie i na terenie całej gminy Więcbork. 

Przewodnicząca Komisji zamknęła tą część dyskusji i przekazała głos Kierownikowi 

Referatu UM p. Tomaszowi Fifielskiemu. 

Informacja Kierownika Referatu UM w Więcborku stanowi Załącznik Nr 2 do 

niniejszego Protokołu. 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

Radny Andrzej Wenda wskazał na problem osób samotnych, które nie mają dużego zużycia 

wody, a tym samym nie produkują dużej ilości ścieków, a zobowiązani są do określonej 

częstotliwości wywozu nieczystości płynnych i ponoszenia w związku z tym określonych, 

często dla tych osób sporych wydatków. Pytał, czy obowiązujący na terenie gminy Więcbork 

w Regulaminie harmonogram wywozów nieczystości, to pewien standard obowiązujący 

również w innych gminach oraz czy system ten można w pewien sposób zmodyfikować. 

 

Kierownik Referatu UM odpowiadając nawiązał do wniosków pokontrolnych NIK 

dotyczących gospodarki ściekowej, z których jeden mówi, że w Regulaminie utrzymania 

czystości i porządku w gminach jest zapis „wywóz ścieków odbywa się regularnie, jak się 

wypełni zbiornik, żeby nie dochodziło do przelewania”. Nie było określonego żadnego 

minimum czasowego i wówczas doprecyzowano, to, jako wywóz raz na kwartał. Tak 

naprawdę przeważnie, jeżeli są zbiorniki bezodpływowe, a w gospodarstwie domowym 

zamieszkuje trójka, bądź czwórka osób, to opróżnianie powinno odbywać się raz w miesiącu. 

W przypadku przydomowych oczyszczalni termin ten określono na „raz na rok” i jest to 

zabieg mający na uwadze również oczyszczalnię ścieków, jej moce i możliwości przerobowe. 

Brak regularnego wywozu powoduje, że ścieki ulegają zagniciu i na oczyszczalni postaje 

poważny problem z ich oczyszczeniem. Wskazanie wywozu raz na kwartał, jest niezbędnym 

minimum. Jeżeli mamy do czynienia z osobą samotną, gdzie wiemy, że jest bardzo niski 

pobór wody w trakcie kontroli odnotowuje się taką informację i tu pewne ustępstwo można 

zastosować. Dotyczy to też osób, które wyjeżdżają na dłuższy czas, tu również wskazuje się 

na dokonanie właściwego zgłoszenia, które jest dla Gminy sygnałem, dotyczącym zarówno 

kwestii wywozu nieczystości, jak również zawieszenia opłaty śmieciowej. W tej chwili 

system gospodarki ściekowej jest uporządkowany, Gmina posiada stosowną ewidencję, 

segregator z umowami, ustalony harmonogram kontroli i dokumentację z przeprowadzanych 

kontroli. 

 

Burmistrz Więcborka przypomniał, że Gmina Więcbork otrzymała wyróżnienie  

w Konkursie „ Innowacyjny Samorząd” za prowadzony system obsługi „Ścieki Polskie”.  

 

Dyrektor ZGK podnosząc sprawę częstotliwości wywozu nieczystości powiedział, że Spółka 

również wnioskowała o wprowadzenie tego zapisu raz na kwartał, ponieważ oczyszczalnia 

ścieków zaprojektowana jest na konkretne obciążenia. Żeby uniknąć dużej ilości spływu 

nieczystości w danym dniu, jak również ścieków o określonej jakości, należało zastosować 

konkretne regulacje.  
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Radny Wenda chciał wiedzieć, czy cena odbioru nieczystości są takie same, jeżeli chodzi  

o odbiór przez ZGK i przez przewoźnika prywatnego. 

 

Dyrektor ZGK podał, że ustalone są ceny za oczyszczenie ścieków i oczyszczenie 

przydomowej oczyszczalni ścieków, tj. za zrzut ścieków. Natomiast koszt transportu 

nieczystości, to indywidualna decyzja przewoźnika. 

 

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję. 

 

W sprawach różnych Burmistrz Więcborka oraz radni połączonych Komisji RM 

zainicjowali temat trwających w całej Polsce protestów rolniczych związanych  

z niekontrolowanym napływem zboża i produktów rolnych z terenu Ukrainy, zagrażających 

rodzimej produkcji rolnej oraz, tzw. „Zielonym Ładem”. 

 

Burmistrz Więcborka powiedziała, że w dniu poprzedzającym Komisję RM w Więcborku 

zwołane zostało nadzwyczajne posiedzenie Sejmiku Województwa Kujawsko-Pomorskiego  

i przyjęte przez ten Organ stanowisko w ww. sprawie. Z uwagi na ważkość problematyki 

Burmistrz zwrócił się do radnych z pytaniem, czy chcieliby również zabrać głos w tej 

sprawie.  

 

Radny Jacek Kabattek, jako osoba wywodząca środowiska rolniczego – aktywny rolnik 

wyraził swoje bezwzględne poparcie dla inicjatywy. Jak sam stwierdził, osobiście 

solidaryzuje się z protestującymi i popiera w całej rozciągłości zgłaszane przez nich postulaty. 

Unijne przepisy coraz bardziej spychają prace rolnika do biurokratycznych procedur  

i narzucają nań wymogi, którym coraz trudniej zwykłemu rolnikowi sprostać.  

Rady Wenda, również rolnik i producent, zauważa problem i to dość duży problem. Dziwi 

nieco fakt, że sprawy te przez lata nie były zauważane przez związki zawodowe rolników, czy 

Rolniczą Solidarność. Jest to wszystko nieco spóźniona reakcja na nawarstwiające się 

zagadnienia. Niemniej radny uważał, że Samorząd Więcborka, powinien zabrać głos w tej 

sprawie, zaakcentować swoją opinię i wyrazić wsparcie dla polskich rolników. 

 

Radna Iwona Bonecka podkreśliła, że jej zdaniem należy oddzielać politykę od spraw - 

problemów, które obecnie mają miejsce w rolnictwie. Choć sama nijak z tą branżą nie jest 

związana fizycznie, to sercem na pewno jest z rolnikami. Rolnik, to według niej, zawód 

szczególny i bardzo ważny, gdyż produkcja żywności jest tak samo ważna, jak chociażby 

troska obronność Kraju. Dlatego też deklarowała swój udział w przygotowaniu stanowiska, 

które będzie głosem Radnych i Burmistrza w omawianej kwestii.  

 

Wspólna dyskusja zaowocowała Stanowiskiem w następującej treści: 

 

„Zaniepokojeni sytuacją ekonomiczną wytwórców żywności w Polsce, solidaryzując się 
protestującymi polskimi rolnikami, Radni Rady Miejskiej w Więcborku wraz z Burmistrzem 

Więcborka, idąc śladem przyjętego dnia 27 lutego stanowiska Sejmiku Województwa 

Kujawsko-Pomorskiego, przyjmujemy niniejsze stanowisko. Radni rozumieją w pełni 

postulaty rolników, dotyczące konieczności poprawy warunków ekonomicznych prowadzenia 

działalności rolniczych oraz zabezpieczenia rynku rolnego Polski i Unii Europejskiej przed 

wprowadzaniem nieuprawnionych produktów. Radni Rady Miejskiej w Więcborku oczekują 

od Rządu i Komisji Europejskiej natychmiastowych rozwiązań satysfakcjonujących rolników 

oraz przystąpienie do wspólnego z rolnikami opracowania założeń Wspólnej Polityki Rolnej 

Unii Europejskiej. Drastyczne pogorszenie efektywności gospodarki rolnej jest w dużej 

mierze skutkiem toczącej się od dwóch lat wojny w Ukrainie, która zmieniła globalny rynek 

produktów rolnych. Pomoc demokratycznych społeczności Europy, ich solidarność we 

wspieraniu walczącej Ukrainy o jej prawo do wolności i europejskich wartości, zaplanowane 
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w dobrej wierze, niestety doprowadziły również do licznych nadużyć, skutkujących 

wprowadzeniem do obrotu na terenie Unii Europejskiej nieuprawnionych produktów rolnych 

pochodzących z Ukrainy. Doprowadziło to do sytuacji, gdy pośrednio, ale w bardzo dużym 

wymiarze, to europejscy rolnicy, a wśród nich w największym stopniu – polscy rolnicy, 

ponoszą koszty udzielanego Ukrainie wsparcia. Niezadowolenie wśród europejskich rolników 

jest powszechne, co dowodzi wielu systemowych błędów, popełnionych nie tylko w obszarze 

współpracy z Ukrainą, ale także na etapie projektowania i realizacji założeń aktualnej 

Wspólnej Polityki Rolnej. Województwo Kujawsko-Pomorskie prezentuje szczególną 

pozycję w Polsce pod względem potencjału produkcji rolnej. Dzięki bardzo wysokiej kulturze 

rolnej, pracowitości tutejszych gospodarzy, ich wysiłkowi w kierunku modernizacji 

gospodarstw, pomimo coraz bardziej niesprzyjających warunków naturalnych, Kujawsko-

Pomorskie ma bardzo duży wkład w zabezpieczenie potrzeb żywnościowych Polaków, a jego 

rolnictwo należy do najnowocześniejszych w Polsce. Radni Rady Miejskiej w Więcborku 

zaniepokojeni sytuacją w rolnictwie, jednej z głównych dziedzin naszej gospodarki i jednego 

z najlepszych w kraju apelują do rządu o jak najszybsze zajęcie się problemem.  

W odpowiedzi na protesty rolników w kraju i Unii Europejskiej przeciwko nadmiernemu 

importowi zbóż i artykułów rolno-spożywczych z Ukrainy oraz rygorom stawianym naszym 

rolnikom w ramach europejskiego Zielonego Ładu, domagamy się skoordynowania działań 

doraźnych, takich jak: monitorowanie i śledzenie GPS transportów, wprowadzenie 

mechanizmu kaucyjnego, kontroli fitosanitarnych i antydumpingowch, ustanowienie cen 

referencyjnych gwarantowanych, obowiązkowego skupu produktów rolnych od rolników  

z Unii Europejskiej, powołanie Rolniczego Funduszu Rekompensacyjnego oraz wystąpienie 

do Komisarza do Spraw Rolnictwa Unii Europejskiej o rewizję założeń Zielonego Ładu  

i wymagań z tym związanych. Aby uporządkować, ustabilizować rynek rolny w Polsce należy 

niezwłocznie opracować działania długoterminowe, rozbudować infrastrukturę: tranzytową, 

portową, magazynową. Bez niej trudno będzie rozwiązać konflikt rolno-spożywczy między 

Ukrainą a Unią Europejską, a w przyszłości także - przyjąć Ukrainę do Unii. Polska, ze 

względu na swoje położenie, powinna stać się głównym pośrednikiem w eksporcie produktów 

rolno-spożywczych z Ukrainy, chroniąc tym samym rynek krajowy oraz Unii Europejskiej  

i czerpiąc jednocześnie znaczące dochody z handlu. Dlatego Radni Rady Miejskiej  

w Więcborku, za Sejmikiem Województwa Kujawsko-Pomorskiego apelują o: • podjęcie 

działań mających na celu jak najszybsze uspokojenie niepokojów społecznych wśród 

rolników poprzez zaproponowanie rozwiązań realizujących postulaty możliwe do 

natychmiastowego spełnienia, • skuteczne zapobieżenie niekontrolowanemu napływowi  

i dystrybucji na terenie Unii Europejskiej produktów rolnych pochodzących z krajów 

zewnętrznych, • zmianę założeń aktualnie realizowanej polityki rolnej prowadzonej na terenie 

Unii Europejskiej w kierunku zagwarantowania stabilności i przewidywalności prowadzenia 

produkcji rolnej, w tym przede wszystkim zapewnienia odpowiedniego poziomu 

dochodowości dla rolników, • przyjęcie generalnej zasady, że wszelkie zmiany w zakresie 

polityki rolnej realizowanej na terenie Polski w ramach Wspólnej Polityki Rolnej Unii 

Europejskiej, muszą być konsultowane ze środowiskami rolniczymi, a następnie realizowane 

z zachowaniem okresów przejściowych, za pomocą zachęt, a nie rozwiązań przymusowych, • 

zweryfikowanie założeń europejskiego Zielonego Ładu w kierunku racjonalizacji oczekiwań 

stawianych sektorowi rolnemu – nie do zaakceptowania jest sytuacja, gdy zbyt szybkie i zbyt 

restrykcyjne ich wdrażanie będzie stanowiło nie tylko zagrożenie dla ekonomicznego bytu 

gospodarstw, ale wręcz niosło zagrożenie dla bezpieczeństwa żywnościowego Europy i 

zwiększało zależności i wspierało inne kraje, w których reguły te nie są przestrzegane, • 

właściwe zaprogramowanie polityki rolnej w przyszłości, uwzględniające zmianę założeń 

płatności bezpośrednich, gwarantujących wytwórcom żywności wysoką jakość życia oraz 

możliwość ciągłego podnoszenia konkurencyjności prowadzonej działalności, • 

wprowadzenie dopłat dla rolników z tytułu utraconych dochodów ze sprzedaży płodów 

rolnych oraz podwyższonych kosztów zakupu środków produkcji, • zbudowanie trwałych 

podstaw infrastrukturalnych dla zapewnienia bezpieczeństwa żywnościowego Polski, poprzez 
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rozwój infrastruktury portowej, magazynowej, transportowej, dla zapewnienia możliwości 

szybkiej reakcji w sytuacjach kryzysowych. Rada Miejska w Więcborku podkreśla, że 

wszelkie działania naprawcze możliwe do zastosowania już w ramach obecnie realizowanej 

polityki rolnej Unii Europejskiej powinny być wprowadzone niezwłocznie, stanowiąc 

jednocześnie część kompleksowego pakietu działań, który będzie się składał na nową 

Wspólną Politykę Rolną, realizowaną po roku 2027”. 

 

Po sformułowaniu głosu w przedmiocie sprawy Przewodnicząca Komisji poddała powyższe 

pod głosowanie. 

 

Obecnych 11 radnych 

 

Opinie przyjęto jednogłośnie 

 

Powyższe stanowisko stanowić miało załącznik do uchwały Rady Miejskiej w Więcborku: 

„w sprawie przyjęcia stanowiska dotyczącego protestów rolniczych przeciwko destabilizacji 

rynku rolnego wywołanego importem zboża i produktów rolno-spożywczych z Ukrainy” 

 

Na tym posiedzenie zakończono. 

Prot. I. Mrozek 

 

Przewodnicząca Komisji 

Oświaty, Kultury, Sportu 

i Spraw Społecznych 

 

/-/ Beata Kopta 


